
 PROTOKÓŁ Nr XXV/17

z obrad XXV  sesji  VII kadencji Rady Gminy Lubasz

odbytej w dniu  26 stycznia  2017 roku godz. 14.00

Obradom   sesji  przewodniczyła Pani  Żaneta Andrzejewska – Przewodnicząca Rady Gminy Lubasz.

Sesja odbyła się  w sali sesyjnej Urzędu Gminy w Lubaszu.

W sesji wzięli udział radni, sołtysi i zaproszeni goście wg załączonej listy obecności. 

Ad. 1a        Przewodnicząca Rady Gminy na  podstawie art. 20 ust. 1 ustawy z dnia 08 marca 1990 roku  

o samorządzie gminnym otworzyła XXV sesję VII kadencji Rady Gminy Lubasz. Stwierdziła, że na 

podstawie listy obecności na 15 radnych ustawowego składu obecnych jest 14 radnych i Rada jest 

władna do podejmowania prawomocnych uchwał.  Następnie serdecznie powitała Wójta Gminy,        

Z-cę Wójta,  Skarbnika  i  Zastępcę Skarbnika. Powitała także przybyłych na sesje gości: 

1. Panią Ewę Masiakowską – przedstawicielkę Przychodni Lekarskiej Sp z o.o. 

2. Pana  Krzysztof Wywrota  Dyrektora Zespołu Zakładów Opieki Zdrowotnej w Czarnkowie, 

3. Komendanta Posterunku Policji w Lubaszu Radosława Szmugę 

4.Z-cę Komendanta Powiatowego mł. bryg.  Adama Ko@uszko

5. Druha Stanisława Hermana Prezesa Zarządu Gminnego OSP 

6.Druha Kajetana Karzkowiaka Prezesa OSP Krucz 

7. Druha Benedykta Koriakowskiego Prezesa OSP Jędrzejewo 

Nadto powitała  wszystkich kierowników jednostek, radnych, sołtysów oraz pozostałych przybyłych 

na sesję. 

Na Sekretarza obrad zaproponowała kolejnego radnego z listy obecności Pana Andrzeja Buśko, który

wyraził zgodę aby być sekretarzem obrad. 

W wyniku głosowania, jednogłośnie Sekretarzem obrad został wybrany Pan Andrzej Buśko. 

Ad.1b przedstawienie porządku obrad,

Przewodnicząca stwierdziła, że porządek obrad został radnym doręczony przed sesją.  Wobec braku

uwag, porządek poddano pod głosowanie i  przyjęto jednogłośnie.  Porządek obrad przedstawia się

następująco:  

1. Sprawy regulaminowe:

a) otwarcie, stwierdzenie qorum i wybór sekretarza obrad,

b)  przedstawienie porządku obrad,



c)  przyjęcie protokołu z obrad XXIV sesji Rady Gminy 

d)  informacja o realizacji uchwał Rady Gminy Lubasz podjętych w trakcie obrad                       

       XXIV sesji

e) informacja o działaniach Wójta w okresie między sesjami 

   

2. Ocena stanu bezpieczeństwa:

- policja

- OSP

- ochrona zdrowia realizowana przez lekarzy rodzinnych oraz szpitale

3. Podjęcie uchwał w sprawie: 

3.1.zakwalifikowania dróg do kategorii dróg gminnych

3.2.przyjęcia „Strategii rozwoju kultury w Gminie Lubasz na lata 2017-2025”

3.3.wyrażenia zgody na ustanowienie  służebności czasowego zachodzenia łopat elektrowni  

wiatrowej ponad powierzchnię  nieruchomości  stanowiącej własność Gminy Lubasz 

3.4.uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego na obszarze działki 

454/2  położonej w Lubaszu 

3.5.udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Czarnkowsko – Trzcianeckiemu   

3.6. zmian w budżecie gminy 2016r.

3.7. zmian w WPF na lata 2017 – 2025

4. Interpelacje i zapytania radnych.

5. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych 

6. Wolne wnioski i informacje.

7. Zakończenie obrad

Ad. 1c przyjęcie protokołu z obrad XXIV sesji Rady Gminy 

Zabierając głos Pan Marek Zieliński stwierdził, że zapoznał się z protokołem z obrad ostatniej sesji, 

który odzwierciedla jej przebieg. Zawnioskował o jego przyjęcie bez odczytywania. 

Radni nie wnieśli uwag i w wyniku głosowania protokół z obrad XXIII  sesji przyjęto jednogłośnie bez 

odczytywania. 

Ad. 1d. Informacja o realizacji uchwał z XXIII sesji   

Przewodnicząca RG stwierdziła,że informację radni  otrzymali na posiedzeniu komisji. Zapytała czy

radni mają jakieś uwagi lub pytania? W związku z tym, że  pytań nie było poddała informacje pod

głosowanie i przyjęto ją jednogłośnie.  Poprosiła Wójta o informację 

    

Ad.1 e/informacja o działaniach Wójta w okresie między sesjami 



Zabierając głos Wójt Gminy powiedział:” Szanowni Państwo - oOstatnia sesja Rady Gminy odbyła się

jeszcze  w  starym  2016  roku.  Hucznie  powitaliśmy  Nowy  2017  Rok.  Tradycyjnie  zaprosiliśmy

mieszkańców  przed  salę  wiejską,  aby  w  tanecznych  rytmach  pożegnać  stary  rok  i  w  dobrych

nastrojach wejść w Nowy. Złożyłem   wszystkim życzenia wszelkiej pomyślności i samych sukcesów.

Lubasz od lat jest wierny swojej tradycji. Sylwestrowa impreza wcześniej organizowana na placu tuż

przy siedzibie Urzędu Gminy, a w ostatnich latach przed salą Wiejską, ma swoich stałych odbiorców.

Korzystając z dzisiejszej okazji pragnę  powtórzyć życzenia dla wszystkich mieszkańców gminy, by ten

Nowy  Rok  był  pomyślny,  przyniósł  wiele  radości  i  spełnienia  marzeń,  a  realizacja  zadań  przez

samorząd gminy przynosiła wiele satysfakcji całej wspólnocie. Aby to życzenie mogło się spełnić, już

od pierwszych dni 2017 roku przystąpiliśmy do ich wykonywania.

1.  Rozstrzygnięty  został  przetarg  na odbiór  odpadów komunalnych od  mieszkańców.  W dniu 03

stycznia br. Podpisana została umowa ze zwycięzcą przetargu – Gminnym Zakładem Komunalnym w

Lubaszu.  Nasza  spółka  będzie  w  roku  bieżącym  samodzielnie  obsługiwać  teren  gminy  Lubasz

odbierając  odpady  komunalne  i  te  zbierane  w  sposób  selektywny  jak  i  odpady  zmieszane  od

wszystkich  mieszkańców.  Dostarczać  je  będzie  do  Regionalnej  Instalacji  Przetwarzania  Odpadów

Komunalnych w Kopaszynie. Za usługę pobierać będzie odpłatność w wysokości 408,56 zł bru@o za

odpady selektywne i 411 zł za odpady zmieszane. Podkreślić trzeba, że przepisy prawa w zakresie

ochrony środowiska w części dotyczącej odpadów komunalnych ulegają zaostrzeniu. Z dniem 1 lipca

tego roku wejdzie w życie nowe rozporządzenie Ministra Ochrony Środowiska w sprawie selektywnej

zbiórki  odpadów mówiące  o  sposobie  realizacji  segregacji  poszczególnych  frakcji  odpadów oraz

kolorze pojemników przeznaczonych do tej segregacji. Są one nieco inne jak do tej pory, m. in. Na

odpady  biodegradowalne  rozporządzenie  przewiduje  brązowy  kolor  pojemnika  lub  worka

( dotychczas zielony), a pojemniki na pozostałe odpady mają być opisane. Na dostosowanie kolorów

pojemników samorządy mają czas do 1 lipca 2018 roku. Nie mniej jednak musimy dostosować nasze

regulaminy utrzymania czystości i porządku do przepisów określonych w rozporządzeniu.

2. Jak informowałem Państwo w ubiegłym roku podpisaliśmy umowę z Marszałkiem Województwa

na  dofinansowanie  w  ramach  Wielkopolskiego  Regionalnego  Programu  Operacyjnego  projektu

„Rozbudowa  przedszkola  Bajka  w Lubaszu”.  Wykonując  te  umowę ogłoszony  został  przetarg  na

wykonanie  rozbudowy. Przetarg  został  rozstrzygnięty – zwycięzcą została firma P.P.H.U.  ALMAR z

Krzyża Wielkopolskiego . Która zadeklarowała wykonanie za  1.255.008, 09 zł bru@o w terminie do

dnia  20  czerwca  2017  roku.  Podpisana  została  umowa,  a  prace  praktycznie  już  się  rozpoczęły.



Organizacja  terenu  budowy  wprowadzi  niewielkie  zakłócenia  komunikacyjne,  o  których

uprzedziliśmy rodziców, kadrę pedagogiczną przedszkola i  szkoły. Wyznaczone zostały nowe drogi

bezpiecznego dojścia do obiektu. Za utrudnienia przepraszamy, ale efekt wart jest  poświęcenia. Już

od 1 września tego roku nasze maluchy będą przebywać w nowych, lepszych warunkach.

3.  Ogłoszony  został  już  przetarg  na  inwestycję  „Budowa  drogi  gminnej  Antoniewo  –  Krucz”

dofinansowywanej  przez  program  Rozwoju  Obszarów  Wiejskich  w  63,63%.  Oferty  w  tym

postępowaniu należy składać do 31 stycznia br.

4.  Finalizujemy  kolejny  wniosek,  jaki  Gmina  Lubasz  składać  będzie  w  ramach  Wielkopolskiego

Programu Operacyjnego.  Jego  przedmiotem jest  rozbudowa Sali  wiejskiej  wraz  z  remizą  OSP  w

Lubaszu. Projekt nosi tytuł Rozbudowa i przebudowa ośrodka  kultury w Lubaszu na cele kulturalne

wraz z  zakupem wyposażenia. Jego koszt według projektu inwestorskiego to kwota 4.185.750 zł.

Gmina ubiega się o dofinansowanie 2.557.750 zł tj. 85%  kosztów kwalifikowanych. Przypomnę, że

oczekiwaniem naszym jest przebudowa Sali wiejskiej tak by jej powierzchnia przekraczała 200 m2,

rozbudowa i przebudowa pomieszczeń dla OSP Lubasz, budowa siedziby biblioteki, a w części piętra

pomieszczeń dla Gminnego Ośrodka Kultury, organizacji pozarządowych oraz salek do prowadzenia

pracy instruktorskiej. W wymaganej dokumentacji konkursowej jest strategia rozwoju kultury, która

omówiona będzie w dalszej części dzisiejszej sesji. Termin złożenia wniosku aplikacyjnego w wersji

elektronicznej upływa w dniu jutrzejszym.

5.  Wiecie  już  Państwo  doskonale,  że  gmina  nasza  ubiega  się  o  dofinansowanie  projektu

„Uregulowanie  gospodarki  wodno-  ściekowej  w gminie  Lubasz”  z  Wielkopolskiego  Regionalnego

Programu  Operacyjnego.  Projekt  miał  obejmować  budowę  oczyszczalni  ścieków  w  Stajkowie,

modernizacje stacji uzdatniania wody w Lubaszu oraz budowę odcinka kanalizacji sanitarnej w ulicy

Kolejowej  w  Lubaszu.  Otrzymaliśmy  wezwanie  do  dokonania  korekt  we  wniosku.  Z  uzgodnień,

których dokonaliśmy ,  wynikała konieczność  usunięcia części  dotyczącej  stacji  uzdatniania wody,

która zdaniem ekspertów nie wpisuje się w założenia konkursu. Ubiegaliśmy się o dofinansowanie

85% kosztów kwalifikowanych. Po korekcie, w związku z tym, że projekt przynosi przychody, gdyż

zbierana  jest  odpłatność  za  odprowadzone  ścieki,  wartość  dofinansowania  to  60%.  Dodatkowo

jeszcze  należało  podzielić  koszty  w  ten  sposób,  że  wydzielono  koszty  przysługujące  na  obsługę

mieszkańców zamieszkujących w tzw. Aglomeracji  tj Lubasz i Goraj oraz spoza niej.  W wyniku tej

korekty  wartość  dofinansowania  spadła  do  ok.  36%.  Po  dokonaniu  poprawek  projekt  przeszedł

pozytywnie ocenę formalna i skierowany został do oceny merytorycznej.



6. Od 9 stycznia obowiązuje w Urzędzie Gminy nowa struktura organizacyjna. Zatrudniony został

nowy pracownik ds.  ochrony środowiska po przeprowadzonym postępowaniu konkursowym. Jest

nim Pan Andrzej  Żaczek, który posiada kierunkowe wykształcenie. Dokonano zmian w kasie oraz

przydzielono  pracownikom  nowe  obowiązki.  Zmiana  ma  służyć  lepszej  realizacji  zadań  oraz

sprawnemu zarządzaniu. Pracownicy musza wykorzystać też zaległe urlopy wypoczynkowe. Obecnie

na długim urlopie  przebywa Pan Piotr  Błoch,  którego  zastępuje  w tym okresie  Pan Przemysław

Burdajewicz.

7. Powołana została Rada Sportu. Odbyło się pierwsze spotkanie Rady, na którym omówione zostały

założenia  regulaminu  działania  Rady.  Rada  zaopiniowała  także  wnioski  o  udzielenie  dotacji  dla

Gminnego Klubu Sportowego RADWAN Lubasz w wysokości 90.000,-zł oraz dla Uczniowskiego Klubu

Sportowego  MINi-  MAX  w  wysokości  15.000,-zł.  Członkowie  rady  żywo  dyskutowali  na  tematy

organizacji sportu, zwiększenia oferty oraz wykorzystania środków z budżetu gminy oraz innych.

8. W ostatnim okresie mnożą się uwagi mieszkańców co do funkcjonowania naszej spółki . Są to

często uwagi anonimowe, ale aby przekonać się co do prawidłowości i poprawności wykonywania

zadań zleciłem przeprowadzenia audytu w spółce. Kontrola spółki wymagana jest także w kontekście

sprawowania nadzoru właścicielskiego, do którego jestem zobowiązany. Audyt przeprowadzany jest

przez  kompetentna  firmę  w  okresie  od  24  stycznia  do  24  marca  2017  roku  z  możliwością

wcześniejszego zakończenia. O jego wynikach poinformuję Państwa po jego zakończeniu.

9. Nasi mieszkańcy przejawiają także aktywność , jeżeli chodzi o ochronę środowiska naturalnego.

Na  zgłoszenie  jednego  z  nich  Wojewódzki  Inspektorat  Ochrony  Środowiska  Oddział  w  Pile

przeprowadza  właśnie  kontrolę  w  zakresie  odprowadzenia  nieczystości  ciekłych  w  związku  ze

stwierdzonym zanieczyszczeniem rzeki Gulczanka w okolicy Górczyna w Lubaszu. Na razie pobrane

zostały  próbki  wody  oraz  sporządzany  jest  bilans  dla  miejscowości  Prusinowo  i  Sławno  oraz

właścicieli nieruchomości, na których mogło dojść do wylania nieczystości.

10. Spotkałem się wspólnie z panem Komendantem Powiatowym Państwowej Straży Pożarnej ze

strażakami  z  ochotniczych  jednostek  straży  w  naszej  gminie.  Przedstawiłem  zebranym

zaangażowanie finansowe gminy na rzecz jednostek Osp w latach  2012 – 2016 oraz perspektywę na

najbliższe lata.  Zwróciłem uwagę na dobrą współpracę pomiędzy Powiatowa Strażą,  jednostkami

OSP i  samorządem Gminy Lubasz.  Ochotnicy strażacy zaprezentowali  natomiast  swoje  jednostki.

Przedstawili  także  potrzeby  w  zakresie  doposażenia  jednostek  w  sprzęt  i  zaplecze  techniczne.

Podziękowałem strażakom za codzienne działania na rzecz ochrony zdrowia i życia mieszkańców oraz



za udział w organizacji różnych imprez kulturalnych i sportowych, a Komendantowi Powiatowemu za

dotychczasową  współpracę.  Uczestnicy  spotkania  podkreślili,  jak  ważne  są  działania  na  rzecz

ochrony zdrowia i życia mieszkańców.

11. W piątek, 20 stycznia odbyły się w Lubaszu Powiatowo - Gminne Obchody Rocznicy Powstania

Wielkopolskiego oraz  Święto Patrona Gimnazjum -  ppłk.  Zdzisława Orłowskiego.  Z  okazji  98-lecia

obchodów  Powstania  Wielkopolskiego  po  raz  kolejny  zrodziła  się  piękna  idea  przypomnienia

heroizmu walki powstańczej,  która przyczyniła się do wyzwolenia Polski spod zaborów. Młodzież,

nauczyciele, wielu zaproszonych gości i mieszkańcy Lubasza uczcili wydarzenia sprzed lat. Najpierw

w godzinach porannych złożono kwiaty pod tablicą patrona ppłk. Zdzisława Orłowskiego w budynku

gimnazjum  oraz  zapalono  znicze  pod  pomnikiem  w  Stajkowie.  Na  zorganizowaną  uroczystość,

poświęconą  powstańczym  wydarzeniom,  przybyło  wielu  gości:  posłanka  na  Sejm  RP  –  Maria

Małgorzata  Janyska,  asystenci  posłów:  Błażeja  Pardy,  Marcina  Porzucka,  Wojewodę  Zbigniewa

Hoffmanna  reprezentowała  pani  Karolina  Piotrowska.  Przybyli  przedstawiciele  władz

samorządowych  powiatu  ,  burmistrzowie,  wójtowie,  sołtysi  i  dyrektorzy  szkół,  związanych  z

powstaniem  wraz  z  pocztami  sztandarowymi  z  całego  powiatu.  Obecni  byli  także:  Zastępca

Komendanta Powiatowej Policji  Adam Filip oraz Komendant Powiatowej Straży Pożarnej – Maciej

Kubacki.  Swoją  obecnością  zaszczycił  nas  też  pan  Roman  Grewling  –  wiceprezes  Oddziału

Wielkopolskiego Towarzystwa Pamięci Powstania Wielkopolskiego 1918/1919. Obchody rozpoczęły

się  mszą  świętą  w  Sanktuarium  Narodzenia  NMP  Królowej  Rodzin  w  Lubaszu.  Mszę  w  intencji

Powstańców  Wielkopolskich,  Patrona  Szkoły,  nauczycieli,  pracowników  i  uczniów  gimnazjum

odprawił  i  homilię  wygłosił  ks.  Andrzej  Magdziarz  –  Kustosz  Sanktuarium.  Z  kościoła  nastąpił

przemarsz na cmentarz pod pomnik powstańców i patrona gimnazjum – ppłk. Orłowskiego, gdzie

złożono  kwiaty,  Na  hali  widowiskowo-sportowej  odbyła  się  dalsza  część  uroczystości.  Goście  w

swoich przemówieniach przypomnieli  wydarzenia sprzed prawie 100 lat.  Patron to bardzo ważna

postać w życiu szkoły.  Wokół  niej  buduje się  tradycję,  wprowadza uczniów w świat  wartości.  W

czasach, kiedy notujemy upadek autorytetów, wybór patrona to trudne zadanie. O powstańczych

wydarzeniach  wspomniano  podczas  inscenizacji  historyczno  –  patriotycznej,  wystawionej  przez

uczniów  gimnazjum.  Część  artystyczna pt.  „Wspomnienie  powstańca”przygotowana  była  pod

kierunkiem nauczycieli – p. Joanny Bielejewskiej, p. Justyny Dykaw i p. Rolanda Magdziarza. Można

było także obejrzeć okolicznościową wystawę fotograficzną pt. „Powstanie Wielkopolskie na terenie



gminy Lubasz i okolic” oraz „ Gmina Lubasz w starej fotografii”. Wystawa ta została przygotowana

przez p. Krystynę Graczyk.

12.  Corocznie  w  okresie  Świąt  Bożego  Narodzenia  proponujemy  naszym  mieszkańcom wspólną

pracę  nad  wystrojem  miejscowości  i  posesji.  Każdego  roku  także  w okolicy  Święta  Trzech  Króli

Komisja Konkursowa dokonuje lustracji wszystkich wsi i proponuje klasyfikację jako rozstrzygnięcie

konkursu. W tym roku również komisja w składzie :

1. Grażyna Graj 

2. Kazimierz Wicher 

3. Marian Mirek 

4. Hubert Szrama 

5. Jacek Michalak 

6. Bartłomiej Turek 

w dniu 05 stycznia odwiedziła wieczorną porą wszystkie wsie na terenie naszej gminy. Choć czas

zimy dopiero przed nami, bo w czasie świątecznym już od kilku lat brak nastroju świątecznego ze

względu na brak śniegu, to udało się wyłonić liderów wśród wsi przystrojonych bożonarodzeniowymi

ozdobami. Wydaje się że boom , który obserwowaliśmy już minął, ale niektóre posesje są naprawdę

pięknie  przyozdobione  i  wpływają  na  wizerunek  świąteczny  całych  miejscowości.  Komisja

postanowiła nie przyznawać miejsc, a jedynie wyróżnić cztery miejscowości:  Jędrzejewo, Sławno,

Kruteczek,  Miłkowo.  Tradycyjnie  już  nagrody  są  grupowe  i  adresowane  do  dzieci  młodzieży  z

nagrodzonych  miejscowości.  Ferie  przed  nami  i  to  właśnie  w  tym  okresie  wystąpimy  z  oferta

wyjazdów. Komisja dostrzegła także indywidualne osoby, dzięki którym sukces miejscowości mógł

stać  się  faktem.  Do  tych  osób  trafią  podziękowania.  Dziś  chciałbym  serdecznie  pogratulować

przedstawicielom  tych  wsi  –  czyli  sołtysom  i  proszę  o  przekazanie  moich  gratulacji  wszystkim

mieszkańcom, zaangażowanie  których pozwoliło na przeżywanie okresu świątecznego w lepszym

otoczeniu. Dziękuje bardzo."

Uwag do informacji Wójta nie było.

Nastepnie  Wójt  wręczył  sołtysom  wyróżnionych  wsi  dyplomy,  a  Przewodnicząca  Rady  Gminy

dołączyła sie do gratulacji. Sołtysi zostali nagrodzeni gromkimi brawami. 

Ad. 2   Ocena stanu bezpieczeństwa:  



Omówienie  spraw  bezpieczeństwa  rozpoczął  Kierownik  Posterunku  Policji  w  Lubaszu  Radosław

Szmuga,  który  powiedział,  że  w  2016r.  na  terenie  Posterunku  Policji  w  Lubaszu  odnotowaliśmy

w Gminie Lubasz łącznie  67 przestępstw (w roku 2015 – 55 przestępstw), w tym kryminalne 27,

kradzież z  włamaniem 7, kradzież cudzej rzeczy 8, Ustawa o narkomanii  1, uszkodzenie rzeczy 1,

uszczerbek  na  zdrowiu  3,  z  kategorii  17x7  –  19,  gospodarcze  20.  Osiągnięto  wykrywalność  na

poziomie 88,06%. W gminie Połajewo odnotowaliśmy łącznie  42 przestępstwa (w roku 2015 – 56

przestępstw ) w tym kryminalne 23, kradzież z włamaniem 1, kradzież cudzej rzeczy 3, Ustawa o

narkomanii  4,  bójka pobicie 1, z kategorii  17x7 – 5, gospodarcze 1. Osiągnięto wykrywalność na

poziomie  90,48%.  Analiza  zagrożenia  przestępczością  ogólną  i  kryminalną  wskazuje  na  poprawę

stanu bezpieczeństwa w tym zakresie. Osiągnięto to poprzez odpowiednią dyslokację i zadaniowanie

służb patrolowych oraz  kryminalnych.  Wzrost  wykrywalności  jest  efektem poprawy jakości  pracy

wykrywczej i operacyjnej. Wskaźnik wykrywalności wynika z bardzo małej liczby przestępstw w danej

kategorii. Jedno niewykryte przestępstwo powoduje kilkunastoprocentowy spadek wykrywalności.

Na  terenie  Gminy  Lubasz  w  2016  roku  dominowały  przestępstwa  o  charakterze  pospolitym  tj.

drobne kradzieże cudzej rzeczy, nietrzeźwi kierujący oraz podpalenia terenów leśnych w okolicach

Krucza  i  Antoniewa.  Z  kolei  na  terenie  Gminy  Połajewo  dominowali  nietrzeźwi  kierujący.  Nie

odnotowano  zdarzeń  szczególnie  niebezpiecznych  dla  porządku  prawnego  takich  jak  rozbój  czy

zabójstwo,  jak również przestępstw szczególnie uciążliwych dla społeczeństwa. Nie odnotowaliśmy

również kradzieży pojazdu. Nastepnie przedstawił strukture Posterunku Policji w Lubaszu.

Posterunek składa się z 8 stanowisk służbowych w tym:

kierownik – 1 stanowisko

dzielnicowy – 4 stanowiska

policjant ogniwa patrolowo-interwecyjnego – 2 stanowiska

dochodzeniowiec – 1 stanowisko 

Dochodzeniowiec w chwili obecnej jest oddelegowany do Wydziału Kryminalnego, gdzie prowadzi

sprawy z terenu Gminy Lubasz i Połajewo. Z kolei wolne 2 wakaty policjnatów OPI nie są jeszcze

obsadzone  z  uwagi  na  fakt,  że  policjanci  odbywają  kursy  podstawowe w szkołach  policji.  Teren

działania Posterunku Policji w Lubaszu obejmuje 2 gminy tj.  gm. Lubasz oraz gm. Połajewo i  jest

podzielny na 4 rejony służbowe dzielnicowych:

Gmina Lubasz



- Rejon nr 8,9 - obsługiwał  sierż.szt. Patryk Macyszyn

- Rejon nr 9 – obsługiwała od 1 sierpnia 2016  sierż.szt. Sylwia Pertek

Gmina Połajewo

- Rejon nr 6 – obsługiwał do 31 marca 2016r  st.asp. Krzysztof  Bielejewski

- Rejon nr 6 – obsługiwał od 15 lipca 2016r  sierż.szt. Piotr Kolassa

- Rejon nr 7 - obsługiwał st.asp. Dariusz  Wicher

Na rzecz zapewnienia bezpieczeństwa policjanci wykonali łącznie 702 służby obchodowe, patrolowe

i inne.  Policjanci ujawnili łącznie 173 wykroczeń. Nałożono łącznie 130 mandaty oraz zastosowano

43  pouczenia.  Spośród  wszystkich  130  mandatów karnych  nałożono  71  mandatów  drogowych.

Pozostałe 59 mandatów to mandaty porządkowe. Z wykroczeń porządkowych najwięcej nałożono

mandatów z Ustawy o Wychowaniu w Trzeźwości 26. W 2016 roku dzielnicowi prowadzili 71 spraw o

wykroczenie.  Policjanci  przeprowadzili  198  interwencji,  wylegitymowali  1768 osób,  wykonali  38

doprowadzeń i konwojów. Policjanci  w roku 2016 zatrzymali 13 sprawców przestępstw na gorącym

uczynku  popełnienia  przestępstwa.  Ponadto  zatrzymali  10  osób  poszukiwanych,  które  zostały

doprowadzone do Aresztu Śledczego oraz ujawnili 1 poszukiwany pojazd.

Z zakresu prewencji kryminalnej dzielnicowi utrzymywali ciągłą współprace z organami administracji

samorządowej.  Współpraca  ta  to  przede  wszystkim  wzajemne  wspieranie  inicjatyw  w  zakresie

wspólnych działań prewencyjnych.  Współpracowaliśmy z Państwową Strażą Pożarną, strażakami z

OSP,  Gminnymi  Ośrodkami  Pomocy  Społecznej,  Gminnymi  Komisjami  Rozwiązywania  Problemów

Alkoholowych, dyrektorami szkół i przedszkoli, leśniczymi i pracownikami Straży Leśnej, Państwową

Strażą Łowiecką z Piły oraz dyrektorami Gminnych Ośrodków Kultury, właścicielami i kierownictwem

zakładów, obiektów handlowych oraz lokali gastronomicznych. Dzielnicowi przeprowadzili spotkania

z młodzieżą, w przedszkolach oraz szkołach w trakcie których poruszali tematy bezpieczeństwa  oraz

odpowiedzialności  prawnej  osób  nieletnich  związane  ze  spożywaniem  alkoholu  i  zażywaniem

narkotyków.  

Dzielnicowi  utrzymywali  stały  kontakt  z  mieszkańcami  biorąc  udział  w  licznych  spotkaniach.

Organizowali  także  spotkania  i  prowadzili  rozmowy  z  indywidualnymi  mieszkańcami.  Prowadzili

rozmowy z przedstawicielami firm i zakładów ma temat instalacji  monitoringu na rzecz poprawy

bezpieczeństwa.  Omawiano  sposoby  wzajemnej  współpracy  z  Policją  celem  zapobiegania

przestępczości i minimalizowania jej skutków oraz wykrywania sprawców.  Ponadto dzielnicowi na



bieżąco w trakcie służby obchodowej organizowali spotkania ze społecznością wiejską, sołtysami wsi

w  trakcie  których  przeprowadzali  rozmowy  na  temat  występujących  zagrożeń  i  sposobów  ich

zwalczania.  Przeprowadzali  spotkania  z  przedstawicielami  GOPS  podczas  których  rozmawiali  na

tematy pomocy rodzinom z problemami alkoholowymi oraz rodzin objętych procedurą Niebieskiej

Karty, tematy osób bezdomnych oraz zajmujących się żebractwem.  

Policjanci realizowali zadania wynikające z programów profilaktycznych w tym „Razem Bezpieczniej”,

„Bezpiecznie To Wiedzieć i Znać”, „Bezpieczne Życie Seniora”, „Dopalacze Niszczą Życie” i inne.          

 W 2016 roku na terenie działania Posterunku Policji w Lubaszu odnotowano łącznie  11 wypadków

drogowych  w  wyniku  których  zginęły  3  osoby  a  15  zostało  rannych.  Odnotowano  89  kolizji

drogowych.  Zanotowano  wzrost  ilości  zaistniałych  wypadków  drogowych  jak  również  kolizji.

Najwięcej zdarzeń drogowych w gminie Lubasz odnotowano jak w roku ubiegłym na ul. Bl.Chrobrego

i Szamotulskiej. Natomiast w gminie Połajewo na ulicy Obornickiej. Najbardziej zagrożona drogą na

terenie gminy Lubasz jest droga W182 biegnąca od Dębego do Klempicza. Natomiast na terenie

gminy  Połajewo  droga  W178  biegnąca  od  Przybychowa  do  Sierakówka.  Najczęstszą  przyczyną

zdarzeń  była  nadmierna  prędkość,  niezachowanie  należytej  odległości  pomiędzy  pojazdami  oraz

nieostrożne  wejście  na  jezdnie  przez  jadący  pojazd.  W  dalszym  ciągu  na  wysokim  poziomie

utrzymuje  się  przestępczość  kierowania  pojazdem  po  użyciu  alkoholu  lub  środka  działającego

podobnie.  Nastąpił  wzrost  o  100%.  Policjanci  w  celu  przeciwdziałania  temu  procederowi  i

eliminowania nietrzeźwych kierujących z drogi prowadzili wspólne działania z policjantami Wydziału

Ruchu Drogowego KPP Czarnków pod nazwą „Trzeźwy Poranek”, „Prędkość”.

 Zagrożenie wypadkami i kolizjami obrazuje poniższa tabela: 

Rok 2015 Liczba wypadków Liczba  zabitych Liczba rannych Liczba kolizji

LUBASZ - OBSZAR WIEJSKI 5 1 10 61

POŁAJEWO- OBSZAR WIEJSKI 6 2 5 28

Na podstawie przytoczonych wyżej najważniejszych wskaźników obrazujących stan przestępczości w

gminach  Lubasz  i  Połajewo  zauważyć  należy,  że  zagrożenie  przestępczością  kształtuje  się  na

podobnym  poziomie  jak  w  latach  poprzednich.  W  dalszym  stopniu  dominują  drobne  kradzieże

cudzej  rzeczy,  kradzież  z  włamaniem  i  uszkodzenie  cudzej  rzeczy.  Niezmiennymi  czynnikami



wpływającymi  na  popełnianie  przestępstw są:  bezrobocie,  działalność  grup przestępczych  spoza

rejonu  oraz  słabe  zabezpieczenie  mienia  zagrożonego  kradzieżą.  Bardzo  ważnym  elementem

podnoszącym poprawę  bezpieczeństwa byłoby  wprowadzenie  na  terenie  gminy  monitoringu  na

głównych  ciągach  komunikacyjnych  jak  również  umieszczenie  na  tablicach  wjazdowych  do

miejscowości informacji z napisem „teren monitorowany”.

Podsumowując można przyjąć,  że w roku 2017 poziom przestępczości  na terenie  obsługiwanym

przez  Posterunek Policji  w Lubaszu utrzyma się  na podobnym poziomie lub spadnie,  przy  czym

poziom wykrywalności ogólnej pozostanie na ubiegłorocznym poziomie.

Ponadto  chciałbym  wspomnieć  o  priorytetach  stawianych  przez  czarnkowską  jednostkę  policji

w roku 2017 w tym działania  skierowane na wzrost poczucia bezpieczeństwa na drogach oraz na

pracę dzielnicowych, którzy w związku z uruchomioną aplikacją mobilną „Moja Komenda” mają być

bliżej  społeczeństwa.  Wystarczy  wpisać  swój  adres  zamieszkania  a  aplikacja  odnajduje  każdego

dzielnicowego w Polsce,  który  opiekuje  się  rejonem zamieszkania  i  w jakiej  komendzie  pracuje.

Również  została  uruchomiona  „Krajowa  Mapa  Zagrożeń  Bezpieczeństwa”  której  zadaniem  jest

poprawa bezpieczeństwa w powiecie w miejscach wskazanych przez społeczeństwo. Polega ona na

anonimowym  wskazaniu  przez  mieszkańców  miejsc  zagrożonych  w  swojej  okolicy  poprzez

interaktywna stronę internetową. Podkreślić również należy bardzo dobrą współprace lubaskiego

samorządu  z  policją,  dzięki  któremu doszło  do  wyremontowania  posterunku  policji.  Na  ten  cel

zostało przeznaczone 25tys. zł. W tym miejscu chciałbym bardzo serdecznie za to podziękować.

Paweł Strawa – zapytał co to za przestępstwa te 17x7 na co Kierownik Posterunku odpowiedział, ze

to przestępstwa najbardziej uciążliwe dla mieszkańców – pobicia, rozbój. Są one bardzo mocno przez

policje monitorowane.

Jako druga głos zabrała Pani Iwona Ratajczak,  która przedstawiła sprawozdanie  z  zakresu spraw

p.poż realizowanych przez budżet gminy. Okres dotyczy  2016 roku, w którym wydatkowano łącznie

na ten cel 177 965,63zł  w kwocie tej są również:

-  dotacje  18 000 zł

-  699,99 z Rady Sołeckiej Kamionka

- 300,00zł z Rady Sołeckiej Sokołowo.



Do podstawowych wydatków zaliczamy

- wypłatę  ryczałtów wypłacane kierowcom  na kwote 12.178,40 zł,

- ekwiwalentów za udział w akcjach ratunkowych  - 28.950,05  zł,

- na ubezpieczenie  samochodów pożarniczych oraz strażaków wydalismy  - 11.188,36 zł

Ogólnie na materiały  wydalismy w roku 2016 r.  łącznie 44.893,87 zł ,najwazniejsze z nich to:

      -  zakupy paliwa  to kwota  19, 642,44zł

-  7.167,65  zł  OSP  Lubasz  (artykuły  elektryczne,  widły,  opryskiwacz  ciśnieniowy,  węże,  maski

panoramiczne, sorbent, środek pianotwórczy, tłumica gumowa, koszulki , dresy  i farby)

-4.199,00zł zestaw ratowniczo medyczny -plecak

-7.336,72zł OSP Krucz(części do samochodu, założenie terminalu z karta pamięci, , wentylator FOGO

MW 22, szyny kramera, zestaw uzupełniający  PSP-R1, ubrania koszarowe)

Ponadto w okresie sprawozdawczym  kwotę w wysokości 17.571,32zł wydatkowano na usługi :

1) przeglądy i badania samochodów,  kwota: 3.164,33zł

3)szkolenie pierwsza pomoc i bhp -2.560,00zł

6)odrestaurowanie sikawki recznej OSP Lubasz-6.275,00zł

W 2016r. wykonano  również:

-naprawę zbiornika wody w samochodzie pożarniczo -gaśniczym OSP Sokołowo na kwotę 4 000,00zł.

-roboty budowlane w remizie w OSP Sokołowo-16.000,05zł

-remont motopompy OSP Jędrzejewo-2952,00zł

oraz zakupiono dla jednostki OSP Krucz przecinarkę do betonu i stali (3.567,00zł) i silnik do STARA

(5.500,00zł)

Ze środków budżetowych  opłacono energię  zużytą w jednostkach OSP oraz wodę  w remizach  na

kwotę 8.304,37zł.              

Ponadto  Gmina  Lubasz  przekazała  5  jednostkom  OSP  e  dotacje  w  kwocie  18,00tys:  czyli  50%

z  budżetu  Gminy  i  50  %  z  Ministerstwa  Spraw  Wewnetrznych  i  Administracji  (OSP  Stajkowo-

1.650,00zł: OSP Krucz-5 954,00zł: OSP Sokołowo-3 585,00zł: OSP Jędrzejewo-600,00zł: OSP Lubasz

-6 211,00zł) 

Jezeli chodzi o aktywnośc jednostek  to łącznie straż wyjechała 218 razy w tym - OSP Lubasz -145;

OSP Krucz 35; OSP Stajkowo -29; OSP  Sokołowo 6; OSP Jedrzejewo -3 

Jeśli chodzi o analizę wyposażenia jednostek OSP to przekazaliśmy jednostką wykaz sprzętu w jaki

jednostka  winna  być  wyposażona  zgodnie  z  normatywami.   Po  analizie  tych  wykazów  należy

stwierdzić,  że  jednostki  posiadają  dużo  sprzętu  poza  normatywami  co  nie  oznacza  jednak,  że



spełniają wszystkie wymogi. Chodzi o to, że pomimo tego, że maja niektórego sprzętu więcej to są

również takie pozycje  ,  których brak.  Gmina będzie  dążyć aby sukcesywnie wyposażyć jednostki

w brakujący sprzęt.

Pytań do Pani Iwony nie było. 

Sprawy z zakesu powiatowej straży zaprezentwał  Z-ca Komendanta Powiatowego mł. bryg.  Adam

Ko)uszko. Przypomniał zebranym ogólną charakretystykę obszaru chronionego przez PSP Czarnków

oraz  ogólną  charakterystykę  Gminy  Lubasz.  Przedstawił  potencjał  ratowniczy  jednostek  OSP  z

naszego  terenu,  a  także  przyznane  przez  MSWiA  środki  dla  OSP  Lubasz  będącej  w  krajowym

systemie  ratownictwa  tj.  7.100  zł  na  bieżące  wydatki  i  4.950  na  wydatki  inwestycyjne(kamera

termowizyjna) Zwrócił uwagę, o czym mówiłajuż Pani Iwona Ratajczak, że 5 jednostek OSP z naszego

terenu ubiegało się o dofinansowanie z MSWiA i pomoc taka w łącznej  wysokości 18.220 otrzymały.

Następnie przedstawił działalność operacyjno szkoleniową oraz statystyke zdarzeń. Zwrócił uwagę na

wzrastającą ilość wyjazdów do palących się kominów przypominając o obowiązku ich czyszczenia.

Cała prezentacja stanowi załącznik do protokołu. 

Pani Ewa Masiakowska zapytała ile razy w ciągu roku należy czyścić komin w przypadku ogrzewania

olejowego na co prezentujący odpowiedział że tak samo jak w przypadku gazu 2 razy do roku. 

Sprawy  dotyczące     ochrony  zdrowia    realizowane  przez  lekarzy  rodzinnych  omówiła  Pan  Ewa

Masiakowska. Stwierdziła, że prowadzi przychodnię, pracuje w Lubaszu  już 39 rok. Jest lekarzem

aktywnym, a przychodni  działa w ramach Narodowego Funduszu Zdrowia.  Do pomocy ma męża

lekarza. Ponadto w przychodni pracują 2 pielęgniarki, 1 rejestratorka oraz 1 położna. W ramach NFZ

placówka świadczy usługi zdrowotne, pielęgniarki środowiskowej oraz położnej środowiskowej. Poza

jest  higienistka  szkolna,  która  prowadzi  działalność  wg  odrębnego  kontraktu.  W  2016  roku

przychodnia przyjęła 11.800 pacjentów którym udzielono porady. Oprócz bieżącej pracy przychodnia

prowadzi  badania  profilaktyczne  w  ramach  NFZ  na  wybranych  grupach  osób.  Po  ich

przeprowadzeniu  osoby  te  otrzymują  pełna  informacje   o  stanie  ich  zdrowia  w  zakresie

przeprowadzonych badań, a w niektórych koniecznych przypadkach skierowanie do specjalisty. Pani

Masiakowska zaznaczyła, że mimo to iż badania profilaktyczne są bezpłatne nie wszyscy się zgłaszają

na wezwania – w 2016 roku było 135 takich osób i  stanowi to 30%. Nadmieniła,  że przychodna

wyposażona jest w EKG i prowadzi szczepienia profilaktyczne dzieci. Ponadto przyjmuje materiały do

badań, które są przeprowadzane przez laboratorium zewnętrzne. Wyniki tyc badań przekazywane są

do przychodni 3 razy w tygodni. Jednak w przypadku gdy wyniki są złe przychodnia otrzymuje je

faksem o czym powiadamia pacjenta. Położna zatrudniona w przychodni opiekuje sienoworotkiem



po wyjściu ze szpitala i kobietą po okresie ciąży. Na zakończenie Pani Masiakowska zwróciła uwagę,

że ostatni kontrakt został podpisany do 30 czerwca br. tzn. na 6 m-cy, anie jak w poprzednich latach

na cały rok. 

Wójt  Gminy zapytał  do  której  godziny  nasi  mieszkańcy  mogą  liczyć  na  pomoc  na  co  Pani

Masiakowska odpowiedziała, że od 8 do 18, a po 18 możliwa jest już tylko pomoc nocna w szpitalu.

Zwróciła uwagę, że w Lubaszu godziny przyjęć są zgodne z umową. Ona z mężem nie może pracować

dłużej,  a nowych lekarzy, których można by zatrudnić nie ma. Nie ma też pielęgniarek – chętnie

zatrudniłaby  lekarza  i  pielęgniarkę  (jedna  z  pracujących  jest  na  emeryturze)  Sprawy  te  były

sygnalizowane, ale niestety lekarzy nie ma. 

T  emat szpitala  omówił   Dyrektora  Zespołu  Zakładów Opieki  Zdrowotnej  w  Czarnkowie,  Krzysztof

Wywrot.  Poinformował,  że  plany  działań  strategicznych  szpitala  dotyczą  rozbudowy  oraz

wprowadzenia pełnej informatyki. Natomiast w działaniach bieżących trzeba się skupić nad poprawą

jakości świadczonych usług oraz na poprawie finansowej szpitala. Podziękował włodarzom gmin za

wsparcie finansowe, które pozwoliło na zakup karetki za 160 tys zł. Nie jest to karetka nowa, ale

pozwala  na  zabezpieczenie  świadczenia  pomocy  w nagłych przypadkach.  Zwrócił  uwagę  na  fakt

wzrostu kosztów bieżących szpitala(prąd, woda) których nikt nie rekompensuje, ponieważ wyliczone

kiedyś limity pozostają od wielu lat bez zmian. Następnie zaprezentował na slajdach poczynione w

2016 roku zakupy dla szpitala. Nadmienił, że zakupy dokonane w 2016 roku nie stanowiły żadnego

sporu z lekarzami bowiem wcześniej wszystko zostało uzgodnione z poszczególnymi oddziałami. 

Paweł Strawa podziękował dyrektorowi za dobre wiadomości,  stwierdził,  że obrany kierunek jest

dobry przede wszystkim dla pacjentów. Zapytał co to za urządzenie ten bronchoskop na co dyrektor

odpowiedział,  że  jest  to  specjalne  urządzenie,  które  wprowadza  się  przez  nos  lub  usta.  Zabieg

najczęściej  wykonuje  się  w celach  diagnostycznych,  głównie  rozpoznania  ewentualnego  procesu

nowotworowego, ale  niekiedy  również  ze  wskazań  terapeutycznych  (usunięcie  ciała  obcego,

odessanie zalegającej wydzieliny)

PRZERWA 16:10- 16:22

Ad. 3.Przedstawienie uchwał  w sprawie: 

Ad. 3.1.   zakwalifikowania dróg do kategorii dróg gminnych        

Projekt uchwały omówiła  Zastępca Wójta  Gminy – Grażyna Graj. Drogi wymienione w uchwale są

własnością Gminy Lubasz. Pierwsza z nich  stanowi drogę,  która jest łącznikiem pomiędzy drogą

wojewódzką Nr 153 Siedlisko – Lubasz oraz drogą gminną Nr 183274P .  Droga ma  długość 1300



mb.  Druga  z  wymienionych  w  uchwale  dróg  jest  łącznikiem  pomiędzy  drogą  gminną  183272P,

a drogą powiatową  nr 1348 P Nowina – Stajkowo- Lubasz i ma długość 640 mb .

Na podstawie art. 7 ust. 1 ustawy z dnia 21 marca 1985 r. o drogach publicznych  do dróg gminnych

zalicza się drogi o znaczeniu lokalnym nie zaliczone do innych kategorii, stanowiące uzupełniającą

sieć dróg służących miejscowym potrzebom, z wyłączeniem dróg wewnętrznych.

Drogi wymienione w uchwale  zaznaczone na mapach stanowiących załączniki  do niniejszej uchwały

spełniają wymogi dróg gminnych określone w cytowanym wyżej przepisie prawa, to jest:

- mają znaczenie lokalne

- stanowią uzupełniającą sieć dróg służących miejscowym potrzebom

- nie są zaliczone do innej kategorii dróg publicznych.

Zgodnie z zapisami art. 7 ust. 2 ustawy z dnia 21 marca 1985 r. o drogach publicznych Wójt

Gminy Lubasz wystąpił do Zarządu Powiatu Czarnkowsko – Trzcianeckiego z wnioskiem o wyrażenie

opinii w sprawie zaliczenia ww. drogi do zaliczenia do kategorii dróg gminnych.

Uchwałą  numer  325/2016  z  dnia  08  grudnia  2016  roku  Zarząd  Powiatu  Czarnkowsko  –

Trzcianeckiego zaopiniował pozytywnie zaliczenie przedmiotowych dróg do kategorii dróg gminnych.

Nadanie  kategorii  drogom, jako dróg gminnych pozwoli  na efektywne planowanie ich remontu,

modernizacji  czy  przebudowy  wraz  z  zapewnieniem  całorocznego  utrzymania  jak  również

utrzymania przejazdów kolejowych zlokalizowanych na tych drogach w kategorii D.

Z-ca Wójta projekt uchwały odczytała.                                              (Z sali wyszedł radny Hubert Szrama) 

Pytań nie było

Głosowanie 

Za –  13      Przeciw – 0         Wstrzymujących się – 0                                 (obecnych 13 radnych) 

Uchwała nr XXV/233/17 stanowi załącznik do protokołu.

Ad. 3.2. przyjęcia    „Strategii rozwoju kultury w Gminie Lubasz na lata 2017-2025”  

Projekt uchwały omówił Dyrektor GOK Pan Szymon Szwed.  Przyjęcie „Strategii rozwoju kultury w

gminie  Lubasz  na lata 2017 – 2025” poprzedzone zostało  przeprowadzeniem szerokiej  Diagnozy

potrzeb mieszkańców Gminy Lubasz przeprowadzonej w 2016 roku. Strategia stanowi rozwinięcie

strategii rozwoju Gminy Lubasz przyjętej uchwalą Rady Gminy  Lubasz z dnia 30 grudnia 2015 roku.

Znaczenie  strategii  rozwoju kultury polega na tym,  że  po rozpoznaniu i  kompleksowej  diagnozie

stanu istniejącego, zdefiniowano misję i cele oraz określono sposób ich realizacji. Zasadniczym celem



strategii  jest  wypracowanie  mechanizmów  prawnych,  organizacyjnych  oraz  finansowych

umożliwiających efektywne wykonywanie  zadań statutowych przez  Gminny Ośrodek Kultury oraz

inne  podmioty  działające  w sferze  kultury.  Przyjęcie  wieloletniej  perspektywy  w odniesieniu  do

najważniejszych problemów działania GOK pozwala na koncentrowanie się na najbardziej istotnych

działaniach zmierzających do zaspokajanie potrzeb wspólnoty samorządowej w dziedzinie kultury.

Jednym  z  zasadniczych  kierunków  działania  jest  modernizacja  bazy  poprzez  rozbudowę  oraz

przebudowę  istniejącej.  Niezwykle  istotnym  celem  jest  wzrost  zaangażowania  mieszkańców

w zakresie tworzenia i  odbioru kultury.  Strategia odzwierciedla ambicje mieszkańców w zakresie

uczestnictwa w różnorodnych formach działań kulturalnych,  w tym także o znaczącym poziomie

merytorycznym. Wdrażanie założeń strategii jest uzależnione od zaangażowania możliwie najszerszej

grupy podmiotów zaangażowanych w działania na rzecz kultury. Podmiotem instytucjonalnym jest

w tym zakresie Gminny Ośrodek Kultury w Lubaszu,  pozostałe podmioty  to szkoły i  przedszkola,

istniejące organizacje pozarządowe, rady sołeckie, grupy nieformalne oraz aktywni mieszkańcy.  

Pan Szymon Szwed omówił całą strategię, która stanowi załacznik do uchwały. 

Magdalena Janc – Węglewska powiedziała, że wszystkie pytania zadała już na komisji, chciałaby tylko

sprostować, że grupy, które działały to były grupy nieformalne. Działania zostały podjęte przy dużym

zaangażowaniu mieszkańców za co wszystkim serdecznie dziękuje.  Były  to  3 projekty  Kruteczek,

Nowina i gimnazjum, były to projekty niskobudżetowe, ale był to bardzo fantastyczny pomysł za co

serdecznie dziękuje.   

Paweł Strawa – stwierdził, że nie zgadza się ze stwierdzeniem dyrektora, który mówił, że kultura nie

ratuje życia bo może faktycznie nie ratuje, ale na pewno poprawia. W przypadku naszego GOK, gdzie

w strategii  przyjmuje  się  wiele  festynów o  charakterze  sportowym to  tym  bardziej.  Na  pewno

poprawia kultura życie i wszystkim nam winno zależeć aby wszędzie życie kulturalne tętniło, nie tylko

w Lubaszu, ale we wszystkich wioskach.   

Więcej pytań, ani uwag nie zgłoszono.

Następnie Przewodnicząca Rady Gminy odczytała projekt uchwały. 

Głosowanie 

Za –  13      Przeciw – 0         Wstrzymujących się – 0                                 (obecnych 13 radnych) 

Uchwała nr XXV/234/17 stanowi załącznik do protokołu.



Ad.  3.3.wyrażenia  zgody  na  ustanowienie   służebności  czasowego  zachodzenia  łopat  elektrowni  

wiatrowej ponad powierzchnię  nieruchomości  stanowiącej własność Gminy Lubasz .

Projekt uchwały przedstawił Adam Ratajczak.  Ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomości

wymienionej  w treści  uchwały,  następuje w związku z planowaną budową elektrowni wiatrowej.

Łopaty  elektrowni  wiatrowej  czasowo  zachodzące  ponad  powierzchnię  działki  są  urządzeniami

trwale,  fizycznie  i  funkcjonalnie  połączonymi  z  instalacjami  energetycznymi  służącymi  do

odprowadzania  (przesyłania)  energii  elektrycznej  i  dlatego  mogą  i  powinny  być  również

kwalifikowane  jako  urządzenia,  o których mowa w art.  49 Kodeksu  Cywilnego,  w odniesieniu  do

których służebność przesyłu może być ustanowiona. Pan Adam projekt uchwały odczytał.

Pytań, ani uwag nie zgłoszono.

Głosowanie 

Za –  13      Przeciw – 0         Wstrzymujących się – 0                                 (obecnych 13 radnych) 

Uchwała nr XXV/235/17 stanowi załącznik do protokołu.

Ad.3.4.uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego na obszarze działki 454/2

położonej w Lubaszu 

Projekt uchwały omówił Pan Adam Ratajczak.  Uchwałą Nr   XIX/152/16 z dnia 12 kwietnia 2016 r.

Rada  Gminy  Lubasz  przystąpiła  do  sporządzenia  miejscowego  planu  zagospodarowania

przestrzennego  na  obszarze  działki  454/2  położonej  w  Lubaszu.  Opracowanie  obejmuje  obszar

o powierzchni 1850 m2.   W granicach opracowania znajdują się tereny zabudowy mieszkaniowej

jednorodzinnej.  Przy  sporządzaniu  niniejszego  planu  spełniono  wymogi  wynikające  z  przepisów

ustawy  o  planowaniu  i  zagospodarowaniu  przestrzennym.  W  szczególności  uwzględniono

w ustaleniach planu:

1. wymagania ładu przestrzennego, w tym urbanistyki i architektury;

2. walory architektoniczne i krajobrazowe;

3. wymagania ochrony środowiska, w tym gospodarowania wodami i ochrony gruntów rolnych i

leśnych;

4. wymagania ochrony dziedzictwa kulturowego i zabytków oraz dóbr kultury współczesnej;

5. wymagania  ochrony  zdrowia  oraz  bezpieczeństwa  ludzi  i  mienia,  a  także  potrzeby  osób

niepełnosprawnych;

6. walory ekonomiczne przestrzeni;

7. prawo własności;



8. potrzeby obronności i bezpieczeństwa państwa;

9. potrzeby interesu publicznego;

10. potrzeby  w  zakresie  rozwoju  infrastruktury  technicznej,  w  szczególności  sieci

szerokopasmowych;

11. zapewnienie  udziału  społeczeństwa  w  pracach  nad  studium  uwarunkowań  i  kierunków

zagospodarowania przestrzennego gminy, miejscowym planem zagospodarowania przestrzennego

oraz  planem  zagospodarowania  przestrzennego  województwa,  w  tym  przy  użyciu  środków

komunikacji elektronicznej;

12. zachowanie jawności i przejrzystości procedur planistycznych;

13. potrzebę zapewnienia odpowiedniej ilości i jakości wody, do celów zaopatrzenia ludności.

Dziesięć pierwszych ww. zagadnień wprowadzono w formie ustaleń planu kształtujących przestrzeń

objętą  planem w sposób czytelny  i  przejrzysty.  Wzięto także pod uwagę  ustalenia  dokumentacji

ekofizjograficznej, dane z ewidencji gruntów, a także zawarte w standardowych formularzach danych

dla  obszarów Natura 2000.  Przed  opracowaniem projektu  planu zbierano  wnioski  do  planu,  po

uzyskaniu uzgodnień i opinii - projekt planu wyłożono do publicznego wglądu, zorganizowano w tym

czasie  dyskusję  publiczną.  Wszystkie  działania  były  jawne  i  przejrzyste.  W  planie  wyznaczono

lokalizację  nowej  zabudowy  na  terenach,  które  posiadają  potencjalnie  możliwości  zaopatrzenia

w wodę z instalacji gminnych służących zbiorowemu zaopatrzeniu w wodę. Ustalając przeznaczenie

terenu zważono interes publiczny i interesy prywatne, w tym zgłaszane w postaci wniosków i uwag,

zmierzające do ochrony istniejącego stanu zagospodarowania terenu, jak i zmian w zakresie jego

zagospodarowania.  Wzięto  przy  tym  pod  rozwagę  wszelkie  wykonane  wcześniej  analizy

ekonomiczne,  środowiskowe  i  społeczne  -  jednak  wyłącznie  w  formie,  w  jakiej  zostały  one

opracowane na potrzeby obowiązującego studium uwarunkowań i  kierunków zagospodarowania

przestrzennego gminy, a więc nie odpowiadające wymaganiom stawianym tym opracowaniom przez

przepisy art. 10 ust. 5 pkt 1 ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym.  Sytuowanie

nowej  zabudowy  dokonane  w  niniejszym  planie,  uwzględnia  wymagania  ładu  przestrzennego,

efektywnego gospodarowania przestrzenią oraz walorów ekonomicznych przestrzeni, poprzez:

• kształtowanie  struktur  przestrzennych  przy  uwzględnieniu  dążenia  do  minimalizowania

transportochłonności układu przestrzennego,

• zaplanowanie  i  lokalizowanie  nowej  zabudowy  na  obszarach  o  wykształconej  zwartej

strukturze funkcjonalno-przestrzennej,  w granicach jednostki  osadniczej.  Są to tereny spełniające



wymagania  wynikające  z  art.  1  ust.  4  pkt  4  lit.  b.  ustawy  o  planowaniu  i  zagospodarowaniu

przestrzennym.

Niewielki obszar opracowania nie pozwolił na:

• zapewnianie  rozwiązań  przestrzennych,  ułatwiających  przemieszczanie  się  pieszych

i rowerzystów;

• projektowanie  rozwiązań  umożliwiających  wykorzystanie  publicznego  transportu

zbiorowego.

Projekt  planu  zgodny  jest  z  wynikami  analizy,  o  której  mowa  w  ustawie  o  planowaniu

i zagospodarowaniu przestrzennym. Przewidywany wpływ niniejszej uchwały na finanse publiczne,

w tym budżet gminy wynika z ustaleń prognozy skutków finansowych uchwalenia niniejszego planu. 

W toku procedury planistycznej Wójt Gminy Lubasz uzyskał wszelkie wymagane prawem opinie

i  uzgodnienia.  Umożliwiono  też  składanie  wniosków  oraz  uwag  do projektu  planu

w przewidzianych ww. ustawą formie i terminie.  Wójt Gminy Lubasz przedstawia Radzie Gminy

Lubasz projekt uchwały z załącznikami:

1) rysunek  planu,  zwany dalej  rysunkiem,  zatytułowany  Miejscowy  plan zagospodarowania

przestrzennego  na  obszarze  działki  454/2  położonej  w  Lubaszu,  opracowany  w  skali

1:1000, stanowiący załącznik nr 1 do niniejszej uchwały;

2) rozstrzygnięcie  Rady  Gminy  Lubasz  o  sposobie  rozpatrzenia  uwag  do  projektu  planu,

stanowiące załącznik nr 2 do niniejszej uchwały;

3)  rozstrzygnięcie Rady Gminy Lubasz o sposobie realizacji, zapisanych w planie, inwestycji z

zakresu infrastruktury technicznej, które należą do zadań własnych gminy, oraz zasadach

ich finansowania, zgodnie z przepisami o finansach publicznych, stanowiące załącznik nr 3

do niniejszej uchwały.

Wejście w życie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego, z zastosowaniem procedury

przewidzianej ustawą o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym, stworzy podstawy prawne

do wydawania decyzji pozwolenia na budowę. 

Pytań, ani uwag nie zgłoszono.

Głosowanie 



Za –  13      Przeciw – 0         Wstrzymujących się – 0                                 (obecnych 13 radnych) 

Uchwała nr XXV/236/17 stanowi załącznik do protokołu.

Ad.  3.5.udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Czarnkowsko – Trzcianeckiemu   

Projekt uchwały omówiła Skarbnik Gminy. W budżecie Gminy Lubasz na 2017r. zaplanowano dotację

celową  na  pomoc  finansową  dla  Powiatu  Czarnkowsko-Trzcianeckiego  na  realizację  inwestycji

dotyczącej wykonania dokumentacji budowlano-wykonawczej ścieżek rowerowych na terenie Miasta

Czarnków, Gminy Czarnków i Gminy Lubasz. Uchwała budżetowa Rady Powiatu potwierdza przyjęcie

tego zadania do wykonania w 2017r. Szczegółowe warunki udzielenia pomocy finansowej               i

zasady  rozliczenia  środków  określone  zostaną  w  umowie  pomiędzy  Powiatem  Czarnkowsko-

Trzcianeckim, a Gminą Lubasz.

Skarbnik Gminy projekt uchwały odczytała.

Pytań, ani uwag nie zgłoszono.

Głosowanie 

Za –  13      Przeciw – 0         Wstrzymujących się – 0                                 (obecnych 13 radnych) 

Uchwała nr XXV/237/17 stanowi załącznik do protokołu.

Ad.   3.6. zmian w budżecie gminy 2016r.  

Projekt uchwały omówiła Skarbnik Gminy. Zmiany dotyczą: 

1. w zakresie dochodów - zwiększenie dochodów z tytułu:

1) dofinansowania projektu ( WRPO) „Zapraszamy do Bajki – tworzenie nowych miejsc i szerokiej

oferty rozwojowej w Przedszkolu Bajka w Lubaszu „- 102.177,34 zł- umowa nr RPWP.08.01.01-30-

0106/16-00,

2) dofinansowania projektu realizowanego przez GOPS Lubasz na podstawie umowy partnerskiej z

Powiatem  „Poprawa  dostępu  do  usług  społecznych  w  powiecie  czarnkowsko-trzcianeckim”  -

21.760,29zł  (planowana  kwota  dofinansowania  nie  wpłynęła  w  2016–realizacja  przesunięta  na

2017r.),

3)  sprzedaży  mienia  –  rurociągi  gazowe  wybudowane  w  II  etapie  gazyfikacji  gminy  -  25.600  zł

(planowane w budżecie 166.620 zł + 25.600 = 192.220),

4)  ustanowienia  służebności  przesyłu  linii  energetycznej  110  kV  relacji  Czarnków  –Wronki

przebiegającej na nieruchomościach stanowiących własność Gminy Lubasz – 39.900 zł - umowa nr

4/Lubasz/Drogi zawarta z ELTEL Networks Energetyka S.A. z siedziba w Gutkowie .



2. w zakresie wydatków  - zwiększenie limitu na:

1) dofinansowanie wykonania dokumentacji budowlano-wykonawczej ścieżek rowerowych na terenie

terenie Miasta Czarnków, Gminy Czarnków i Gminy Lubasz – 45.500 zł (dotacja dla Powiatu),

2) koszty realizacji projektu „Rozbudowa przedszkola Bajka w Lubaszu „ (insp.nadzoru) - 20.000 zł.

         W związku z planowaną na 2018r. realizacją projektu „Rozbudowa i przebudowa Ośrodka Kultury

w Lubaszu „  ,  którego  beneficjentem będzie  Gmina  Lubasz,  proponuje  się  zmniejszenie  dotacji

celowej zaplanowanej dla GOK na opracowanie studium wykonalności tego projektu w wysokości

17.000 zł i ujęcie tej kwoty po stronie wydatków inwestycyjnych budżetu gminy. Ponadto wyłącza

się  z  wykazu  dotacji  planowanych  do  udzielenia  z  budżetu  gminy  w  2017r.  kwotę  1.800  zł

i  przeznacza się ją na projekt wspierania przedsięwzięć z zakresu upowszechniania sportu dzieci

i młodzieży ogłoszony. Skarbnik projekt uchwały odczytała. 

Pytań, ani uwag nie zgłoszono.

Głosowanie 

Za –  13      Przeciw – 0         Wstrzymujących się – 0                                 (obecnych 13 radnych) 

Uchwała nr XXV/238/17 stanowi załącznik do protokołu.

Ad.   3.7. zmian w WPF na lata 2017 – 2025  

Projekt uchwały omówiła Skarbnik Gminy. Zmiany w Wieloletniej Prognozie Finansowej polegają na

dostosowaniu danych ujętych w WPF w zakresie planowanych dochodów i wydatków do wartości

zawartych w budżecie  gminy,  po wprowadzonych zmianach uchwałą nr XXV/238/17 Rady Gminy

Lubasz z dnia 26 stycznia 2017r. Dokumentem tym zwiększono dochody ogółem o 189.437,63 zł,

w tym dochody bieżące o  163.837,63 zł  i  dochody majątkowe o 25.600,00 zł.  Wydatki  ogółem

zwiększyły się również o 189.437,63 zł, w tym wydatki bieżące o 123.937,63 zł i wydatki majątkowe

o  65.500  zł.  Łączny  plan  dochodów  budżetu  gminy,  po  zmianach,  na  dzień  26  stycznia  2017r.

ukształtował się na poziomie 33.862.459,86 zł, w tym dochody bieżące 29.887.732,86 zł i dochody

majątkowe  3.974.727,00  zł.  Łączny  plan  wydatków  budżetu  gminy,  po  zmianach,  na  dzień

26  stycznia  2017r.  wynosi  41.367.551,86  zł,  w  tym  wydatki  bieżące  28.617.897,76  zł  i  wydatki

majątkowe  12.749.654,10  zł.  Przychody  i  rozchody  budżetu  nie  uległy  zmianie  i  wynoszą

odpowiednio: 10.653.324 zł i 3.148.232 zł. Planowana kwota długu na koniec 2017r. kształtuje się na

poziomie 18.893.149,63 zł.  Wykaz przedsięwzięć do WPF  został uaktualniony w zakresie wydatków

majątkowych o kwoty wprowadzone uchwałą w sprawie zmian w budżecie gminy 2017r. tj. 



1) rozbudowa przedszkola Bajka w Lubaszu – zwiększono nakłady o 20.000 zł zabezpieczając koszty

inspektora nadzoru,

2)  rozbudowa  i  przebudowa  ośrodka  kultury  w  Lubaszu  na  cele  kulturalne  wraz  z  zakupem

wyposażenia – projekt planowany do realizacji w latach 2017-2018 z dofinansowaniem ze środków

unijnych.  W 2017r.  zabezpieczono 17.000 zł  na opracowanie studium wykonalności,  a  na 2018r.

przewidziano  wykonawstwo  w oparciu  o  nakłady  w wysokości  4.185.750  zł.  Dofinansowanie  ze

środków unijnych planuje się na poziomie 85 % kosztów kwalifikowanych projektu tj. w wysokości

2.557.750 zł. Pozostałą kwotę jako wkład własny budżetu gminy zabezpieczono w postaci kredytu w

wysokości 1.628.000 zł.  Jego spłatę założono ,  korzystając z  ustawowych wyłączeń, do 2025r.  W

zakresie  wydatków urealniono  nakłady  2017r.  w zakresie  projektu  „  Poprawa dostępu  do usług

społecznych „zwiększając je o kwoty planowane do realizacji lecz nie wykonane w 2016r. tj. łącznie o

22.063,72 zł ( dofinansowanie ze środków unijnych 21.760,29 zł + udział własny 303,43 zł).

Pytań, ani uwag nie zgłoszono.

Głosowanie 

Za –  13      Przeciw – 0         Wstrzymujących się – 0                                 (obecnych 13 radnych) 

Uchwała nr XXV/239/17 stanowi załącznik do protokołu.                 ( Z sali wyszedł J. Cichorek)

Ad. 4. In  terpelacje i zapytania radnych.  

Marek  Wicher –  podziękował  za  wykonanie  rowu  parującego  oraz  ustawienia  znaków  U-11,

a następnie zgłosił następujące wnioski:

1. Wymienić tabliczki "droga p.poż" przy wyjeździe z OSP Lubasz

2. Zapytał czy Wójt ma plany dotyczące likwidacji smogu w Lubaszu

3. Rozwiązać problem na przejściu dla pieszych na ul. Zielonej w Lubaszu. Wzbudzana sygnalizacja

działa źle – lampa miga jak jej się podoba.

4. ustawić znak „uwaga zwierzęta leśne” na odcinku drogi wojewódzkiej Lubasz – Dębe. 

5.  ponownie  zadaje  pytanie   czy  Gmina Lubasz  ma kontrolę  nad  zrzutem ścieków wywożonych

z Dębego do oczyszczalni w Czarnkowie. Zapytał czy Gmina nie powinna dbać o dobro własnej spółki

i zlecać wywóz ścieków z Dębego GZK

5. Ustawić przy płocie cmentarnym (od strony stacji paliw) znak „zakaz parkowania samochodów

ciężarowych” -  opłotowanie zostało zniszczone, a winnego brak

Andrzej Macyszyn -  poprosił o przyspieszenie prac związanych z  odrestaurowaniem napisów na 

pomniku  w Sokołowie



Ad. 5. Odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez radnych.

Przewodnicząca  Rady  Gminy  stwierdziła,  że  Państwo  radni  otrzymali  zestawienia  wniosków

i interpelacji. Zapytała czy radni mają jakieś uwagi do odpowiedzi. W związku z tym, że pytań ani

uwag nie zgłoszono Przewodnicząca przeszła do kolejnego punktu obrad.

 Ad. 6.   Wolne wnioski i informacje.  

Stanisław  Herman –  Naprawić  nawierzchnię  ścieżki  (GOK-Sławienko)  zniszczonej  w  trakcie

prowadzonego przez Nadleśnictwo zrębu. 

W.H.  Powiedział, że przez 20 lat siedział po drugiej stronie bo był radnym. Miło jest mu, ze został

zaproszony i może słuchać obrad w trakcie których są rozpatrywane merytoryczne sprawy i rada jest

zgodna bo były za jego czasów takie rady, że bardzo trudno się pracowało. Następnie poprosił o

podjęcie   działań, aby ręczna sikawka z OSP Sokołowo uznana została za zabytek, aby przygotować

miejsce na jej wyeksponowanie. 

Bronisław Tonak – zawnioskował o usunięcie leżących w Gulczance drzew bo tamują przepływ wody,

dlatego trzeba z nimi coś zrobić. 

Romuald Gasperowicz 

1)  rozpatrzyć  możliwość  wydłużenia  zjazdu  o  nawierzchni  asfaltowej  (25m)  przy  budowie  drogi

Antoniewo – Krucz. Chodzi o zjazd z drogi gminnej z Kruteczka na drogę wojewódzką, aby błoto nie

spływało  z tej drogi na drogę wojewódzką.  Zdaniem sołtysa w projekcie budowlanym zjazd jest

zaprojektowany na bardzo krótkim odcinku

2)  odnowić  znaki  ograniczające  tonaż  pojazdów  do  12t  na  drodze   Kruteczek  –  do  drogi

wojewódzkiej

3)  wprowadzić  ograniczenie  tonażu  także  na  drodze  Nowina  –  Kruteczek  –  Krucz,  ponieważ

samochody wyjeżdżające z lasu z drewnem niszczą drogi gminne

4) zapytał  czy jest  już coś wiadomo jeżeli  chodzi o monitoring Lubasza - na jakim etapie  jest  ta

sprawa

5)  zapytał kiedy zostanie naprawiona sygnalizacja na ul. Szamotulskiej?



6)  poprosił o obcięcie konarów drzew rosnących na pozostałym odcinku drogi bo odrosty i gałęzie

zostały obcięte tylko do Gulczanki 

7)  zapytał  czy  będą  wycięte  drzewa  rosnące  przy  Gulczance  w  Kurczu?   Dla  sołtysa  jest

niezrozumiała, że Gmina kieruje pismo do RDW Czarnków po czym on otrzymuje odpowiedź,  że

Wójt musi wydać decyzję – po co w takim razie Gmina kieruje pismo do RDW Czarnków? 

7) przeprowadzić badania wody w jeziorze kruteckim – czy nie ma bakterii coli

8) doświetlić wieś Kruteczek  bo są  miejsca, gdzie brak lamp 

Sołtys podziękował Adamowi Ratajczakwi z  szybką interwencję w czasie oblodzeń nawierzchni w

Kruteczku.   

Marek Wicer zauważył, że pień po ścince drzewa jest jeszcze na parkingu przy kościele nie usunięty,

a w odpowiedzi jaką otrzymał miał być usunięty do końca 2016 roku.  

Kazimierz Wicher poprosił o zaangażowanie Kół Łowieckich, aby odstraszały dziki, które się oswoiły i

chodzą po wsi Dębe nie bojąc się nikogo. Zwrócił uwagę, że dużo się mówi ostatnio o smogu, na

wszystkie zmiany potrzeba niestety pieniędzy, a ludzi na to nie stać. Kupują opał na jaki ich stać. To

nie są łatwe sprawy. Następnie zaprosił wszystkich na zabawę samorządową do Kamionki.

Paweł Strawa – poprosił o zamieszczenie informacji dotyczącej możliwości pozyskania środków na

wymianę pieców – program PIECYK -  może niektórzy skorzystaliby z tego programu.  Z programu

można pozyskać pożyczkę na wymianę pieca, która może być w 40% umorzona. 

Wójt Gminy zabierając głos stwierdził, że wodzireja na zabawę już mamy w osobie Pana Kazimierza.

Podziękował  strażakom  za  permanentne  działania,  niesioną  pomoc  innym  oraz  zaangażowanie

społeczne. Zwrócił uwagę, że smog w naszej gminie był może kilka lat jeszcze gorszy bo mieszkańcy

palili wszystkim. Nie oznacza to, że jest bardzo dobrze i nie musimy nic robić. Zależy to jednak od

świadomości ekologicznej naszych mieszkańców po czym poinformował zebranych o anonimie jaki

wpłynął w związku z zanieczyszczaniem Gulczanki. Odcinek zanieczyszczony to odcinek w górę cieku

co  oznacza,  że  nie  jest  ona  zanieczyszczana  przez  naszą  oczyszczalnię  choć  wiadomo,  że  jest

wyeksploatowana.  Na  nową  oczyszczalnię  złożyliśmy  już   wniosek  o  dofinansowanie  i  po  jego

weryfikacji otrzymał pozytywna ocenę. Następnie Wójt odniósł się do złożonych wniosków na które

wszyscy wnioskujący otrzymają pisemną odpowiedź. 

Ad. 7 Zakończenie obrad.            

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodnicząca zamknęła obrady XXV sesji Rady Gminy Lubasz.



Sesja zakończyła się o godz. 17:50

Protokołowała Janina Szwerkolt

Sekretarz obrad Andrzej Buśko


